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ÅBY

När Bergab ville 
stänga Graversfors-
tunnlarna för tågtra-
fik valde Banverket 
att ta in en expert 
för att bedöma läget. 
Men experten går 
på samma linje som 
Bergab. Trots det 
fortsätter trafiken 
att rulla i tunnlarna.

Experten som Banverket 
kopplade in är Lars-Olof 
Dahlström, adjungerad 
professor vid avdelningen 
för geoteknologi vid Luleå 
tekniska universitet. Han 
är också sektionschef vid 
NCC teknik i Göteborg där 
han är specialist på jord 
och berg, framförallt berg.

Överhängande rasrisk
Han säger till NT att Ban-
verket tar en risk fram tills 
att tunnlarna stängs för 
trafi k i augusti.

– Banverket borde ha 
stängt av tunnlarna på en 
gång, så visst är det en risk 
man tar. Självklart kan det 
hända någonting den här 
perioden. Så är det med 
allting, att man gör en risk-

värdering och här är det 
Banverket som gjort den 
riskvärderingen.

Vilka konsekvenser 
kan det bli om ett större 
ras inträffar med ett tåg 
i någon av tunnlarna?

– Om det är ett tåg inne 
så blir konsekvenserna 
väldigt stora. Sannolikhe-
ten att det ska rasa är över-
hängande men jag vet inte 
exakt hur stor, säger Lars-
Olof Dahlström.

Måste ha riskvärderat
Han gjorde sin bedömning 
i april och Banverket vän-
tar till slutet av sommaren 
med reparationerna.

– De måste ha gjort en 
riskvärdering utifrån vad 
som händer om man skulle 
stänga av tågtrafi ken utan 
att ha ett alternativ. Det 
är väldigt högtrafi kerade 
tunnlar så det är en värde-
ring de har gjort, säger han.

Lars-Olof Dahlström 
anser inte att alla problem 
i tunnlarna behöver åtgär-
das direkt.

– Banverket bör stänga 
av tågtrafi ken på en gång 
men man bör inte åtgärda 
allt på en gång. De gör en 
prioritering av vad som ska 
göras och stänger av under 
fem till sex veckor och åt-

gärdar det som är absolut 
nödvändigt för tillfället.

Trafi ken kan sedan släp-
pas på och det går att vänta 
med nästa avstängning till 
en lugnare trafi kperiod 
innan nästa arbete görs.

Miskar omfattningen
– Just nu håller tunnlarna 
men man får åtgärda så fort 
som möjligt. Dessutom 
måste man komma åt och 
inspektera andra delar där 
det inte ligger block i dag 
men där det kan falla ned 
ytterligare block om något 
år, säger han.

Det är därför Banverket 
kommer att ta upp inspek-
tionshål i de innertak som 
inte rivs i augusti.

Lars-Olof Dahlström 
säger att den sänkta has-
tigheten till 40 kilometer 
i timmen har betydelse. 
Den hjälper till att minska 
omfattningen på en olycka 
om ett innertak skulle rasa 
och ligga på spåren när ett 
tåg kommer in i tunnlarna.
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Expert: Tunnlarna borde 
ha stängts av på en gång

ÅBY Under avstängningen 
av stambanan mellan 
Norrköping och Katri-
neholm kommer tågen 
att drabbas av stora för-
eningar. Den 18 augusti 
stängs trafi ken på stam-
banan i fem veckor. Då 
kommer X2000 mellan 
Stockholm och Malmö 
att köras över Nyköping i 
stället för Katrineholm.

Vissa regionaltåg er-

sätts med buss. Enligt SJ 
kan restiden förlängas 
med uppemot en timme 
med trafi k som går ge-
nom Östergötland under 
reparationsarbetena. 
Nya tidtabeller beräknas 
var klara 23 juli.

Godstrafi ken kom-
mer att drabbas av ännu 
större förseningar enligt 
Banverket. 

 ANDERS J ANDERSSON

Kraftiga förseningar att vänta

ÅBY

De tre järnvägstunn-
larna i Graversfors 
norr om Åby borde 
stängas enligt en 
rapport. Banverket 
erkänner att förfal-
let gått för långt men 
menar att rasrisken 
inte är så stor att det 
är någon livsfara.

I en rapport i mars från 
konsultföretaget Ber-
gab rekommenderas att 
Graversforstunnlarna på 
stambanan stängs helt för 
järnvägstrafi k. Rapporten 
var beställd av Banverket.

– Det är jätteallvarligt. 
Vi borde ha känt till det här 
tidigare. Det borde inte ha 
fått gå så här långt, säger 
Banverkets marknadschef 
Mikael Eriksson.

Innertaket kan kollapsa
I rapporten slår Bergab 
fast att det inte går att ute-
sluta personskador av ned-
fallande stenblock eller 
att innertaken kollapsar. 

sprickzoner så är det ingen 
fara för säkerheten, säger 

nan tid på året, vi är ganska 
låsta.

Konsultfi rma: Stäng 
de farliga tågtunnlarna

Tågtrafi ken i de tre bergtunnlarna vid Graversfors bör stängas enligt en konsultrapport. Men Banverket menar att det 
inte fi nns någon anledning till oro just nu. Efter sommaren byggs tunnlarna om. 

”Banverkets egna sakkunniga delade inte

NT i tisdags.
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ÅBY

Ett åtta ton tungt 
stenblock har loss-
nat från den södra 
Graversforstunneln 
och belastar innerta-
ket. Men Banverket 
vidhåller att det är 
säkert att åka tåg ge-
nom tunnlarna.

I gårdagens tidning berät-
tade NT att konsultföre-
taget Bergab ville stänga 
all tågtrafi k i Graversfors-
tunnlarna. Men Banverket 
tog in andra konsulter som 
kom fram till att det inte 
var någon fara på taket.

Från Bergab är det i dag 
helt tyst. De vill inte svara 
på NT:s frågor.

Är det vanligt att det 
tas in en second opinion 

i den här branschen?
– Jag tänker inte svara 

på dina frågor i dag, du får 
ta det du får av Banverket, 
säger Joakim Karlsson, 
verksamhetschef för ex-
terna projekt hos Bergab 
i Göteborg.

Är det alltid så att 
i projekt ni är med i så 
svarar Bergab aldrig på 
frågor?

– Nej, så är det inte alltid 

utan det beror helt på vad 
det är för projekt och vad 
saker och ting handlar om, 
säger han.

”Trodde taket var av kex”
Anders Wahlgren på Ban-
verket är den som leder 
projektet för att komma 
tillrätta med problemen 
i Graversforstunnlarna.

– Det var mycket över-
drifter i det här i början. 

Åtta tons stenblock     
Banverket menar att Bergab, som gjorde den första inspektionen av Graversforstunnlarna, inte hade hela bilden klar för 
sig. – De hade nog inte fått ordentliga upplysningar utan antog att taket var av kex, säger Anders Wahlgren på Banverket.
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  löst på tunnelns tak
Bergab hade nog inte fått 
ordentliga upplysningar 
utan antog att taket var av 
kex. De hade inte hela bil-
den klar, säger han.

Efter den första rappor-
ten har det tagits upp fl er 
inspektionshål i valven.

– Man har konstaterat 
att det bara är på några få 
ställen det har ramlat ned 
något. Sedan har vi gjort 
konstruktionsberäkning-

ar som visar på att de här 
valven tål ohyggliga laster.

Han berättar att taken 
kan klara laster uppemot 
25 till 30 ton.

Innertaken ska rivas
– Vi vet inte när blocken 
har ramlat ned, de kan ha 
gjort det ett år efter att 
tunneln byggdes. Berget 
är också så uppsprucket att 
det är svårt att tänka sig att 

ett block på 30 ton skulle 
ramla ned, förklarar han.

När arbetena kommer 
igång i augusti rivs inner-
taken i den södra tunneln 
som är den mest drabbade. 
I den tunneln fi nns också 
betongbalkar som kom-
mer att tas ned eftersom de 
börjat vittra.

– Det andra som ska gö-
ras under de fem veckor 
sträckan är avstängd är att 

såga upp hål i så många valv 
som vi hinner med.

De nya hålen i de kvar-
varande innertaken görs 
för att underlätta framtida 
inspektioner.

ANDERS J
ANDERSSON
Reporter
011-200 000
anders.andersson
@nt.se
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NT i onsdags.

ÅBY

Att ett beslut togs 
om att stänga Gra-
versforstunnlarna 
i augusti beror på 
vittrande betongbal-
kar i södra tunneln. 
Bärkraften är snart 
helt slut och Banver-
ket famlar i mörkret 
över vilka konse-
kvenser det kan få.

– Skälet till att vi gör det 
här stoppet på fem veckor 
är inte i första läget att det 
har ramlat ned block utan 
att det sitter ett antal för-
stärkningsbalkar i taket 
i södra tunneln. Vad som 
är syftet med dem är lite 
oklart, de sitter inte där för 
skojs skull, säger Anders 
Wahlgren som leder Ban-
verkets projektet med att 
lösa problemen i Gravers-
forstunnlarna.

Betongbalkarna har sett 
sina bästa dagar.

– Betongen har börjat 
i å i

Balkar i tunneln bär inte 
längre – vittrar sönder

NT i går.

ANDERS J
ANDERSSON
Reporter
011-200 000
anders.andersson
@nt.se

ÅBY
Banverket grundar sitt be-
slut att fortsätta trafiken 
i Graversforstunnlarna på 
en väldigt liten riskutred-
ning. Men Järnvägsstyrel-
sen litar helt på Banver-
kets slutsatser.

I järnvägslagen framgår att 
den som driver spåranlägg-
ningar har hela säkerhets-
ansvaret och är skyldiga 
att förebygga olyckor. Den 
myndighet som övervakar 
spårtrafi ken är Järnvägs-
styrelsen.

”Vi är inga bergexperter”
Vilken information har 
ni fått av Banverket?

– Vi har haft ett par sam-
tal med dem. Det vi har fått 
veta är att det inte är någon 
fara, då hade man stängt 

akut. Sedan är vi inga berg-
experter, säger Claes Elge-
myr, enhetschef på infra-
strukturenheten hos Järn-
vägsstyrelsen.

Det fi nns experter som 
säger att reparationer 
bör påbörjas direkt, är 
inte det ganska allvar-
ligt?

– Jo, men det fi nns också 
de som säger att det går att 
vänta till vecka 34. Vi har 
gjort den bedömningen att 
Banverket har det här un-
der kontroll.

Banverket bygger sitt be-
slut att fortsätta med trafi -
ken på en liten riskbedöm-
ning, snarare en förstudie. 
Men en riskanalys kan vara 
mer avancerad än så.

– Riskanalyser är väl-
digt svårt och komplext att 
göra. Oftast när vi tittar på 

riskanalyser är det inte att 
vi nagelfar dem utan att de 
använt en etablerad metod 
och använt den rätt. 

”Vi kan inte titta på allt”
En tågtunnel räknas enligt 
Boverket som ett bygg-
nadsverk. Tillsynsansvaret 
vilar på kommunen men 
byggnadsnämndskontoret 
i Norrköping har ännu inte 
gjort något besök ute vid 
Graversforstunnlarna.

– Vi har inte möjlighet 
att åka runt och titta på 
allting utan vi åker ut när 
vi får in en anmälan. Men 
jag tror inte sista ordet är 
sagt, tunnlarna diskuteras 
nog fortfarande på Banver-
ket, säger Roger Åslund, 1:e 
bygginspektör.

ANDERS J ANDERSSON

Övervakande myndigheter 
litar till fullo på Banverket

STEGEBORG  Polis larma-
des på torsdagen till 
Stegeborgs camping 
på Vikbolandet där en 
kvinna hade blivit kniv-
huggen.
Det var vid halv fyra-
tiden på torsdagsmor-
gonen som  vinnan 
vaknade mitt i natten 
av att hennes 65- åriga 
sambo betedde sig ag-
gressivt och hotfullt. 
Mannen knivskar kvin-
nan som fi ck föras till 
sjukhus. 65-åringen är 
nu misstänkt för försök 
till mord.

– Han var själv skadad 
och fördes även han till 
sjukhuset, säger Anne 
Asp vid våldsroteln. 
Hans skador är förmod-
ligen från kniv och kan 
ha uppkommit i tumul-
tet.

Motivet till att man-
nen skadat sin sambo är 
okänt.

– Vi tror inte i nuläget 
att alkohol varit inblan-
dat. Mannen mådde inte 
bra, säger Anne Asp.

Brottet rubriceras 
som mordförsök alter-
nativt försök till dråp.

– Kvinnan fi ck inte 
allvarliga skador men 
det är en allvarlig hän-
delse, säger Anne Asp.

ULRIKA ANDÅKER

Kvinna 
knivskuren 
på camping

Ligor kan ligga 
bakom mass-
inbrott i villor
NORRKÖPING  Trots brett 
arbete från polisens si-
da har man inte lyckats 
gripa någon misstänk 
för de 10-talet villa-
inbrott som begåtts i 
länet den senaste tiden. 
Någon misstänkt fi nns 
inte heller.  

– Vi jobbar brett med 
det här i både Norr-
köping, Finspång och 
länet. Vi tror att det kan 
handla om fl era olika li-
gor, säger Mathias Gre-
nestam på stöldroteln i 
Norrköping. 

Just nu pratar polisen 
med drabbade och sam-
manställer material, för 
att få en samlad bild av 
de olika inbrotten. 

– Det är väldigt 
tidskrävande. Dels för 
att det tar tid att sam-
manställa och dels för 
att vi måste vänta på 
de tekniska undersök-
ningarna. 

LISA KARLSSON


